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Oœwiadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego

Szanowny Panie Ministrze!
Ustaw¹ z dnia 19 grudnia 2008 r. o zmianie ustawy o swobodzie dzia³alnoœci gospodarczej oraz

o zmianie niektórych innych ustaw (DzU z dnia 4 lutego 2009 r., nr 18 poz. 97) zosta³a wprowadzona do
polskiego systemu prawnego instytucja tzw. jednego okienka. Wesz³a w ¿ycie z dniem 31 marca 2009 r.
i jej g³ównym za³o¿eniem by³o wyeliminowanie biurokratycznych przeszkód na drodze do za³o¿enia w³a-
snego przedsiêbiorstwa. Trwaj¹c¹ nawet kilka tygodni procedurê mia³o zast¹piæ z³o¿enie jednego
wniosku w urzêdzie miasta lub gminy. Udzia³ przedsiêbiorcy jako „noœnika” dokumentów miêdzy urzê-
dami mia³ byæ ograniczony do minimum – ów przedsiêbiorca mia³ sk³adaæ w urzêdzie miasta, gminy lub
KRS jeden wniosek, bez koniecznoœci udawania siê do GUS, US i ZUS.

Nale¿y tutaj zaznaczyæ, ¿e faktycznie od 31 marca 2009 r. funkcjonuje zintegrowany formularz
EDG-1, który jest sk³adany w urzêdzie gminy lub miasta. Na jego podstawie przedsiêbiorca zostaje wpi-
sany do ewidencji dzia³alnoœci gospodarczej, GUS nadaje mu REGON, zostaje te¿ zg³oszony do ZUS jako
p³atnik sk³adek, a informacja o rozpoczêciu dzia³alnoœci gospodarczej trafia te¿ do US.

Niestety, zasada tzw. jednego okienka w praktyce nie oznacza, ¿e po z³o¿eniu formularza EDG-1
przedsiêbiorca nie musi ju¿ udawaæ siê do innych ni¿ organ ewidencyjny urzêdów. Poza z³o¿eniem
w urzêdzie miasta lub gminy formularza EDG-1, co jest niejako pierwszym krokiem do za³o¿enia firmy
i pozwala na rozpoczêcie dzia³alnoœci gospodarczej, na przedsiêbiorcy ci¹¿y jeszcze obowi¹zek osobiste-
go lub elektronicznego – z u¿yciem bezpiecznego e-podpisu, weryfikowanego przy pomocy wa¿nego
kwalifikowanego certyfikatu – z³o¿enia kilku wniosków w pozosta³ych urzêdach. Pozwala to stwierdziæ,
¿e funkcjonowanie tzw. jednego okienka jest wysoce dysfunkcyjne i nie realizuje pocz¹tkowych za³o¿eñ.

Z punktu widzenia przedsiêbiorcy zasada tzw. jednego okienka ogranicza wiêc w pewnym zakresie
koniecznoœæ samodzielnego kompletowania dokumentów i ich przenoszenia z urzêdu do urzêdu, ale nie
eliminuje koniecznoœci z³o¿enia dodatkowych formularzy w wiêcej ni¿ jednym miejscu, choæ wprowa-
dzenie tej¿e zasady mia³o to gwarantowaæ.

Z kolei z punktu widzenia urzêdników system ten ma te¿ pewne niedoskona³oœci wewnêtrzne, które
diametralnie wp³ywaj¹ na czas obs³ugi przedsiêbiorcy. Przedstawiciele urzêdów przyznaj¹, ¿e ró¿noro-
dnoœæ dokumentacji tworzonej przez urz¹d gminy czy miasta, KRS, ZUS, US i GUS, jest na tyle du¿a, ¿e
jej wymiana i wspó³praca miêdzy urzêdami jest utrudniona. Ponadto dokumentacja przekazywana miê-
dzy tymi urzêdami ma formê papierow¹ i odbywa siê m.in. za poœrednictwem poczty, co powoduje zna-
czne wyd³u¿enie ca³ego procesu rejestracji i wydawania poszczególnych dokumentów, a sama zasada
tzw. jednego okienka przysporzy³a urzêdnikom dodatkowej pracy.

Podsumowuj¹c: za³o¿enie firmy nadal jest procesem czasoch³onnym i z³o¿onym. Wynika to g³ównie
z niedoskona³oœci przepisów. Eksperci zauwa¿aj¹, i¿ przepisy te dodatkowo wyeliminowa³y mo¿liwoœæ
prowadzenia dzia³alnoœci w formie spó³ki w organizacji. Ponadto, jak wskazuje Konfederacja Pracodaw-
ców Polskich, zosta³a wyd³u¿ona procedura rejestracji w przypadku braków w sk³adanym wniosku. Na-
zwa „jedno okienko” u¿ywana przez pomys³odawców nie pojawia siê w regulacji ustawowej, a tylko
w uzasadnieniach projektów ustaw oraz w wypowiedziach prasowych, i sugeruje rzeczywist¹ mo¿liwoœæ
za³atwienia wszystkich procedur zwi¹zanych z utworzeniem nowego podmiotu jednorazowo, bez konie-
cznoœci wizyt w kolejnych urzêdach b¹dŸ instytucjach, co w wielu przypadkach okazuje siê niewykonal-
ne i czyni istnienie tej instytucji bezpodstawnym.

Maj¹c powy¿sze na uwadze oraz obserwuj¹c funkcjonowanie tzw. jednego okienka od chwili jego
wprowadzenia, mo¿na stwierdziæ, i¿ tzw. jedno okienko okaza³o siê pomys³em chybionym – nie z same-
go za³o¿enia, ale wskutek jego b³êdnej realizacji.

W zwi¹zku z tym zwracam siê do Pana Ministra z uprzejm¹ proœb¹ o udzielenie odpowiedzi na pyta-
nie: jakie œrodki, w jakiej wysokoœci, zosta³y przeznaczone na utworzenie i funkcjonowanie tzw. jednego
okienka w obecnej formie? Proszê o wyodrêbnienie kosztów o charakterze pracowniczym (liczba utwo-
rzonych etatów) i pozosta³ych kosztów, w tym kosztów wyposa¿enia, wynajmu powierzchni i innych.

Z powa¿aniem
Grzegorz Czelej




